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לפני למעלה משמונים שנה, בכ"ה באדר ב' תרצ"ה, ניצחו אראלים את המצוקים 
והוסרה עטרת העיר גרודנא. המרא דאתרא, הגאון רבי מיכל דוד רוזובסקי זצ"ל 

לבית עולמו, מותיר את יהודי העיר כאובים ובוכיים על לכתו של מנהיגם נפטר 
הנערץ. לצד הקושי והכאב, הוכרחו פרנסי העיר למנות בזריזות רב חדש, כדי שלא 

 תיוותר עיר ואם בישראל ללא רב ומנהיג.
חסד גדול עשה עימם הרב הקודם, בהותירו אחריו ברכה שני בנים גאוני תורה, 

בגדלותם התורנית. הגדול שבהם היה הגאון רבי יהושע העשיל  שהחלו להתפרסם
לימים ראש ישיבת פוניבז'. שניהם היו  -הי"ד, והצעיר היה הגאון רבי שמואל זצ"ל 

 -גאוני תורה וראויים לאדרת הרב, אך פרנסי הקהילה העדיפו את רבי שמואל 
ונה האח הגדול, הצעיר, עקב היותו מוכר יותר. לעומתם, בני המשפחה ביקשו כי ימ

 הגאון רבי יהושע העשיל הי"ד.
פנו הצדדים לבורר  -הויכוח החל להתלהט, ובטרם יהפוך למחלוקת בוערת 

מוסכם, הגאון רבי חיים עוזר גרודז'ינסקי זצ"ל. אלא שעוד בטרם החל הדיון, נקש 
אורח לא מוכר בדלתו של רבי חיים עוזר, וביקש לשוחח עמו. היה זה רבי שמואל 

ובסקי בעצמו, שבא והודיע כי הוא כלל לא חפץ במשרת הרבנות המדוברת, רוז
אחיו גדול ממנו בתורה ומתאים ממנו לשמש כרב, ולכן, אם הוא חלק  -ואדרבה 
 הרי שהוא בוחר להעניק את משרת הרבנות לאחיו הגדול! -מהדיון 

עלה בחלוף כמה ימים הגיעה פסיקתו של רבי חיים עוזר, שקבע כי רבי יהושע י
לכהן פאר כרבה של גרודנא, ואילו רבי שמואל יהיה כפוף לו, ככל תושב אחר בעיר. 
רבי שמואל שמח על הפסיקה, אך תושבי העיר ניסו להתחכם, והבליטו את אי 
שביעות רצונם מרבם החדש, כשהם מסרבים להאיר לו את פניהם, וכל העת 

 ת אחיו...לוטשים עיניים מקוות שמשהו יקרה ורבי שמואל יחליף א
 

רבי שמואל כאב את הדבר, צר היה לו על מעמדו של אחיו. הוא כה חפץ בהצלחתו, 
גורמת לתושביה להמשיך לראותו כמועמד  -אך חש כי עצם נוכחותו בעיירה 

לרבנות במקום אחיו. הוא התלבט כדת מה לעשות, חכך בדעתו איך יוכל להביא 
כל הזמן, עד שהגיע להחלטה את אחיו למעמדו הראוי כשצילו לא מרחף בחלל 

רבי שמואל החליט לעזוב את עיר מגוריו  קשה ואמיצה, אצילית ויוצאת דופן:
ועיירת מכורתו, את סביבת גדילתו וחבריו הרבים, ופשוט להתנתק מגרודנא 
לצמיתות. הוא הבין כי רק כשיעזוב את העיירה יבינו תושביה כי אחיו הוא הרב 

את הצעד הזה כדי לבסס את רבנות אחיו  הבלתי מעורער, והחליט לעשות
 בקהילה.

נקל להבין כי לא היה זה צעד פשוט, לעזוב את הכל בבת אחת ולצאת לחיים 
חדשים בארץ לא ידועה, אך רבי שמואל החליט שבעקבות המצב אין כל ברירה 
אחרת. עקב הקושי הרב וחוסר הוודאות לגבי העתיד, ערך רבי שמואל את גורל 

את הפסוק 'לך לך מארצך ומבית אביך'. עתה לא היה לו ספק בדבר  הגר"א, שהעלה
 נכונות הצעד...

בחשאיות ובסודיות ארז רבי שמואל את צרור מיטלטליו, נפרד מאחיו בדמעות, 
ועזב את גרודנא. לאור הפסוק שהעלה הגורל, שם את פעמיו לארץ ישראל, אליה 

]שהשבוע ח' בסיון לפני ח"י  רבי זלמן רוטברג זצ"למו"ר הגאון הגיע יחד עם ידידו 
כשנה אחרי פטירת אביו. הוא הגיע  -ומה של שנת תרצ"ו , בעיצשנים נלקח מעמנו[

ארצה יתום ובודד, גלמוד ועזוב, לארץ לא מוכרת וללא ממשפחה תומכת. אך הכל 
היה כדאי לו כדי להעניק לאחיו שלווה בשבתו כרבה של גרודנא, כדי להשלים את 

 הויתור האצילי על כס הרבנות הנחשקת!
כמה עוצמה יש בויתור, כמה רחוק אח מוכן ללכת לקראת מראה  סיפור מדהים זה

ויתור לאחיו. לא די שויתר על המשרה הרמה, לא די שנסע לרבי חיים עוזר להודיעו 
משראה כי כל אלו לא  -שהוא מוותר, לא די שניסה לשכנע שאחיו ראוי ממנו 

את עיר הולדתו ומקומו וגלה לארץ אחרת, העיקר להעניק לאחיו עוזרים עמד ועזב 
 את הזכות לכהן כרב, לשבת על כס ממלכתו ללא הפרעות!

לימים, כשהצורר הנאצי ימ"ש כבש את גרודנא, ריכז את כל יהודי הקהילה ורצחם 
נפש בזה אחר זה ביריות מטווח אפס, כשרבי יהושע רוזובסקי הי"ד, רבם הנערץ, 
מוסר נפשו על קידוש ה' יחד עם קהילתו כולה. רק אז התברר כי בזכות הויתור 

הר כי בזכות בריחתו מגרודנא האצילי היו חייו של רבי שמואל לשלל, רק אז הוב
זכה לשקם את חייו בארץ ישראל, להקים כאן משפחה, לעמוד  -כדי להקל על אחיו 

 בראש ישיבת פוניבז' המפורסמת ולהעמיד תלמידים הרבה.
יתור, כח שאין חזק ממנו. זה הכח שהציל את חייו של רבי שמואל, זהו כוחו של ו

 נקתו לכל יהודי שמוותר. ואין לדעת כמה גדולים כוחו ויכולת הע
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כי הויתור הוא כל כך לא קל, לפעמים מדובר 
בבגידת חבר קרוב, בעוול נוראי שמישהו עשה לנו, 
בפגיעה חמורה וכואבת, ואפילו במקרים שהצדק 
עימנו למעלה מכל ספק. במצבים כאלו, הבה נעמיד 
לנגד עינינו את דמותו של רבי שמואל, את ויתורו 

מען אחיו, וכך ייקל עלינו ל האצילי פעם אחר פעם
 -דווקא בגלל הקושי האדיר שבויתור .     להפנים

דווקא לכן הוא כזו הזדמנות, דווקא לכן הויתור הוא 
קוד סודי שמפצח את חומות הגלות ומביא את 
הגאולה, דווקא לכן הויתור פותח פתח של ישועות 
ונחמות מעל לדרך הטבע. הבה נחפש הזדמנויות 

ר. גם אם זה קשה, גם אם זה דורש לוותר, וכמה שיות
מאמץ והקרבה רבתי, גם אם זה מצריך תעצומות 

הויתור תמיד משתלם, ופותח שערי שמים  -נפש 
 ו בטובה וברכה עד בלי די!לעטרנ

 
 
 
 

אני רוצה לשאול  היצר הרע רוצה להגיד משהו:
משהו: "הרי אתה מאמין שיש בורא עולם, מדוע זה 

 לא מספיק?"...
אתה לא רק לומד תורה ומקיים מצוות, אלא גם 

המידות. קשה לתפוס אותך בלתי  מתאמץ בתיקון
מוכן אם איזה 'וורט' טוב, וגם בלכתך בדרך אתה 
משתדל לעיין בספר תורני. בקיצור, אתה בהחלט 

 נמנה על ה'עידית'.
כל זה נמחק ואיננו רק מפני שמישהו החליט 
שאמונתך בקיומו של בורא לעולם עדיין איננה 

ג 'אמונה'?! וכי הוא שמע אותך פעם מתווכח עם נה
מונית ומסביר לו בטוב טעם ודעת, איך מוכרח 
להיות שהעולם לא נברא מאליו?! אוהו, אני זוכר את 
זה. אני אפילו זוכר, איך לחשת לעצמך בשקט "אהה, 
יצר הרע, גירא בעינא דשיטנא אני מכניס לך". 

 זוכר?!...
אז שיפסיקו לבלבל את המוח עם אמונות חדשות. 

ג לבירה', ומני אז זאת אברהם אבינו גילה ש'יש מנהי
 ---האמונה לא תהא מוחלפת 

 
 דבר היהודי:

צריכים להגיד לך תודה רבה, אדון יצר הרע, שאתה 
מסכים שאנשים יאמינו שיש בורא לעולם. אבל אם 
אתה מארגן ועד בענייני אמונה, אנחנו מבינים כמה 

 'אמונה' תהיה שם.
מי כמוך יודע עד כמה האמונה בקיומו של בורא 
לעולם אינה מספקת. פשוט הדבר, שאם מתאפשר 
לחיות אם 'אמונה' כזו ולעשות ככל העולה על 

 רוחנו, אזי אתה תהיה הראשון לדעת על כך.
ואולי נגיד ברורות, דווקא בפניך, כדי שתפסיק 

להאמין שיש בורא לעולם, זה  להתנגד למסקנה זו:
ר בבירור ומוחלט לחלוטין. לא נמצא בר דבר ברו

דעת שיגיע למסקנה שכלית, מתוך מחשבת הגיון, 
שהבריאה נוצרה מאליה. ברור גם, שה'הסכמה' 
שנתת לכך מוכיחה שה'אמונה הזו אינה מפריעה 
למלאכתך, מלאכת היצר הרע. מוסכם אפוא, 
שהאמירה 'אני מאמין שיש בורא לעולם', עדיין אינה 

העולם מחייבת קיומו של בורא,  אמונה. מציאות
ולהאמין בכך אינו דורש מן האדם להבקיע את 
קליפתו כלל. מי שמערער על דבר זה, או שהוא ברח 

או שיש לו יצר הרע כל כך גדול  מבית משוגעים
 ואולי שתי האפשרויות אחת הן..(.)

אז הנח לנו בבקשה, אדון יצר הרע, ותן לנו להתחיל 
נוגד את רוחך ודרכך, אבל  להאמין. אני יודע שזה

אני הגעתי כבר למקום ממנו אינני יכול לעזוב. אני 
מוכרח להתעמק ולהבין מהי אמונה, ובעיקר לעבוד 
ולעמול כדי להעמיק אותה בתודעתי, בהכרתי 

 וברגשותי.
זו הנקודה, בה אנו נדרשים להבדיל בין האמונה 
ש'יש אלוקים' לזו המכריזה 'אין זולת אלוקים'. האם 

כפי  -ההבדל מתמצה רק בכך, שאני צריך להאמין
רה את אלוקותו שהאלוקים מש -שהרחבנו והסברנו
 בכל מקום תמיד?

התשובה: לא. ישנו הבדל נוסף והוא חשוב מאין 
 כמותו.

האמונה בכך שהקב"ה הוא ברא את העולם, ואף 
האמונה כי הוא מנהיג העולם, הינן ברמה שאנו 

אופן שהאמונה תהיה יכולים להתפתות ולא לקבלן ב
מחייבת ומשפיעה על כל מערכת החיים. אנו יכולים 

כמו: האם  -למצוא את עצמנו עוסקים בשאלות
בורא עולם ניתק עצמו מהנהגת העולם לאחר 
שהשלים את מעשה הבריאה? או: מדוע מאפשר 
הבורא את קיומם של דברים משונים ותמוהים 

ו הם מעכירים  את זיכוכנ -בעולמו, בפרט שהם
ומקשים עלינו להאמין בו באמת ובתמים? והחמור 
יותר, שכל אותן שאלות אינן יכולות לערער את 
אמונתנו בכך שיש אלוקים, שהעולם לא יכול היה 
להיברא מאליו ושיש מנהיג לבירה. כי הרי זו אמונה 
מוחלטת ומוכחת, שכל בר דעת מסכים לה. ואם 

כלל,  השאלות הללו אינן  מסכנות את האמונה שלנו
אזי גם התשובות או התירוצים לא יסכנו את הנוחות 
שלנו. אנו מרגיעם את עצמנו עם אמירות פושרות 
ובלתי מחייבות, כמו "הקדוש ברוך הוא יודע מה 
הוא עושה", ו"איך אדם שאינו מסוגל ליצור גרגיר 
קטן יש מאין, מעז בכלל לנסות להבין איך הקב"ה 

בות נכונות למדי, הוא מנהיג את העולם". ואלו תשו
אבל הן משמרות את האמונה בתור 'פולקלור' 
גרידא, כזו שאינה הופכת להיות 'מנוע בלתי כבה' 
שאינו מניח לנו לדרוך במקום ולא להתקדם ברמה 

 הרוחנית.
לעומת זאת, האמונה כי אין זולת אלוקים, שהוא 
אחד ויחיד ואין עוד מלבדו, היא אמונה שתובעת 

ם אין זולתו ואם הוא בכבודו מאיתנו מחויבות. א
ובעצמו מצוי בכל נברא, אזי אין לי לאן לברוח. ברגע 
שאמונה זו הופכת להיות מוחשית וחווייתית, 
מתחיל התהליך האמיתי של בנייה והעצמה, ונוצר 

 החיבור הפנימי הנחוץ לאדם עם קונו.
במונחים פשוטים: כל ילד יודע לתמרן ולשחק בין 

מקבל תשובה שלילית אבא לאמא. כאשר הוא 
מאבא, הוא רץ לאמא ומנסה לקבל תשובה הפוכה 
לפני שהיא תתעדכן בתשובתו של אבא. כאשר הוא 
חש שאיכזב את אחד ההורים, הוא מנסה להחניף 
ולהתחבב על ההורה השני. רק בהמשך התבגרותו, 
כאשר הוא יקלוט )אם ישכילו ההורים לגרום לו 

 –חידה אחת לקלוט( ששני ההורים הם, בעצם, י
 יפסקו נסיונות השווא הללו.

יהודי שמאמין בכך שהקדוש ברוך הוא ברא את 
העולם, אינו מקבל עדיין על עצמו את עול מלכותו 
ברמה האישית. במילים בוטות: הוא מאפשר 
ברעיונו את קיומן של שתי רשויות, רח"ל. 'יש 
אלוקים', אבל יש גם את  עצמי, עם רצונותי 

י יש מה להגיד. ואם  יש מקום בו והחלטותי, וגם ל
אדם סבור שהוא יכול להחליט תוך התעלמות 
מרצונו של אלוקים, זהו נסיון נואל וטיפשי להגביל 
את המוחלטות של הבורא ולמצוא עוד משהו, מקור 
כח נוסף זולתו. אדם שמתיר לעצמו להחליט תוך 
התעלמות מרצונו של אלוקים, אומר בכך את מילות 

 הגאון רבי משה גולדשטיין שליט"א 

 דו שיח עם היצר הרע
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איות: 'גם אני אלוהים', הוא 'אלוהי הכפירה הנור
עצמו', לא רחוק מפרעה שהחליט על עצמו ואמר 
"לי יאורי ואני עשיתני". היש לך "אל זר שיש בגופו  
של אדם" גדול מזה?! במצב כזה של אמונת ביניים 
בלתי מחייבת, יכול אדם לחשוב בכסילותו 
ובכפירתו בעיקר, כי במה שהוא לא מסתדר עם 

גתו ודברו, הוא יכול ללכת למישהו אלוקים והנה
 ---אחר. כאילו ומחוץ לבית הכנסת אין אלוקים

אבל כאשר מתגבשת אמונה שלמה ויהודי מאמין 
כלומר שאין כח אחר בעולם  –שאין זולת אלוקים 

זולתו, בשום מקום, בשום נברא ובשום זמן שבעולם 
אמונה היא מוחלט ומקיפה כל פרט ופרט ה –

 ישי ובעולם המרחבי בו אני חי.בעולם, בעולמי הא
זהו האל"ף בי"ת של האמונה, שאנו צריכים להאמין 
בכל לב, "שהבורא יתברך שמו הוא בורא ומנהיג לכל 
הברואים והוא לבדו עשה עושה ויעשה לכל 

והדגש הוא על ה'כל'. הוא בורא ומנהיג  –המעשים" 
לכל הברואים, והוא עושה את כל המעשים. הבריאה 

ה רק תחת פיקוחו, אלא גם תחת ניהולו. כולה, אינ
הוא מצוי בכל חלק ממנה ומפעיל בכבודו ובעצמו 
כל פעולה המתרחשת בכל אחד מן העולמות שברא. 

 תודה רבה לש.ח על ההקלדה.
 
 
 
 

על פי רוב, מתפרשת הגלות אצל האנשים כגלות 
נו בעיות שונות, הגויים משפילים אותנו, הגוף, יש ל

רודפים אותנו, הורגים אותנו, אין לנו אמצעי קיום, 
אין לנו מצב קבע, אין לנו תקווה בחיים וכדו'. 
והסתכלות זו משליכה גם על היחס לגאולה. 
מבקשים גאולה, ומתכוונים ומדברים על דברים 

 גשמיים. הבנה זו היא כמעט 'טעות בדבר המשנה'.
שמעלקא מניקלשבורג )אחיו של בעל ההפלאה(, ר' 

היה אדמו"ר גדול וקדוש מאד. ביום השני של ראש 
השנה הוא נכנס לבית הכנסת בבכיות גדולות 
וצעקות, וקרא ואמר "מדוע לא בא בן ישי גם תמול 

 גם היום אל הלחם".
אבל הוא חילק את הפסוק, ודרש ואמר, 'מדוע לא 

בא, הלא בראש  דוע המשיח אינומ -בא בן ישי'
השנה כולם חוזרים בתשובה, כיון ש'גם תמול גם 

מית והמשאלות התשוקה הפני -היום אל הלחם'
 שלנו הם 'אל הלחם'. פרנסה, פרנסה... לחם, לחם...

גם ביום הראשון וגם ביום השני של ראש השנה, 
התקוות והתפילות מופנות 'אל הלחם', ולא לדברים 

 חנית.גאולה הרול -המהותיים ביותר
טבעו של האדם מושך אותו להבחין ולפרש את מה 
שקורה סביבו בדרך גשמית, )לצערנו, זה מצוי גם 

 אצל אלו שעיקר עיסוקם בתורה וביראת שמיים(.
הבחנה זו כמובן אינה נכונה, וטעות אחת גוררת 
אחריה טעויות נוספות. אם מתייחסים לאירועים/ 

גשמי, תולדות/התרחשויות הקורים בעולם כמהלך 
ך לעשות', ממשיכה 'מה אני צרי -המסקנא המעשית

באותו כיוון חומרי. ולשנות ולרומם אחר כך את 
הוא דבר  -ההסתכלות ממבט גשמי למבט רוחני

 כמעט בלתי אפשרי.
כאשר ההתבוננות הראשונית היא בעיניים רוחניות,  

הגישה של האדם שונה מתחילתה, ההבנה והניתוח 
ממילא המסקנות אף הן ממשיכים בכיוון זה, ו

רוחניות, צריך לזכור: שלא קורה בעולם שום דבר 
 מסיבות גשמיות.

החפץ חיים פירש כך את המשנה במסכת סוטה 
שבעקבתא דמשיחא יהיו פני הדור כפני הכלב. 

לכלב יש מבט מצומצם על מה שקורה איתו, הוא 
רואה רק את מה שקורה לפניו, ואין לו יכולת חשיבה 

ולכן כאשר אבן פוגעת בו הוא הולך על הסיבות, 
האדם  -ונושך אותה, ואינו מבחין בסיבה האמיתית

שזרק אותה. בזמן הבית גם שלטה ההסתכלות הזו, 
הקב"ה החזיק את אשור ביד, והכה על ידם את 
ישראל, אבל ישראל אמרו "הוי אשור שבט אפי 

 ומטה הוא בידם זעמי".
 

ככל הנראה אז כמו היום, היו דנים את הבעיות 
והסכסוכים כ'עניניים מדיניים...' ההסתכלות בצורה 

במבט הרוחני, אינה פשוטה ואינה מובנת  -הנכונה
מאליה בטבעו של האדם, על פי רוב היצר הרע 
עושה חיץ, בין בית המדרש לבין ההתרחשויות 
שמחוץ לו.  לעומת זאת המבט של התורה מורה 

הדברים שקורים לאדם, הם עניינים רוחניים,  שכל
וממילא את הפתרונות יש לחפש ברוחניות. ואמנם 
עצם החיבור לעולם הגשמי נגזר על האדם בגזירת 
ההשתדלות, "בזעת אפיך תאכל לחם", אך את 

 התוצאות יש לחפש רק בעולם הרוחני.
 
 
 
 

נתאר        ה' יחנו . ט,כ. על פי ה' יסעו ולעל פי
לעצמנו אומר הגאון רבי חיים שמולאביץ זצוק"ל 
]בספרו 'שיחות מוסר'[ תינוק הנישא בזרועות אמו 
ההולכת לדרכה מעיר לעיר, אילו יכולנו לשאול את 
התינוק היכן הוא נמצא , בודאי היה אומר 'בחיק 
אמי', תשובה זו היינו מקבלים בעל קטע של הדרך 

ום בו הוא יהיה, מקומו בחיקה של הארוכה, בכל מק
 אמו.

על פי זה יובנו דברי הגמרא במסכת שבת על הפסוק 
בירמיה שבורא עולם אומר לעם ישראל "זכרתי לך 
חסד נעורייך אהבת כלולותייך, לכתך אחרי במדבר 
בארץ לא זרועה", עם ישראל בכל רגע נתון חסה 
בצילו של הקדוש ברוך הוא, תחושת הביטחון 

הם באותה תקופה נתנה להם את ההרגשה שהיתה ל
 של תינוק הנמצא בחיק אמו בכל רגע ורגע.

זו המשמעות בפסוק "על פי ה' יסעו ועל פי ה' יחנו", 
כיון שהכל מתנהל על פי רצונו של יוצר העולם 
התבטלה לגבי עם ישראל כל המציאות שמסביבם, 
כי זה לא משנה אם חונים או נוסעים, לאיפה נוסעים 

חונים, זה לא משנה כי הכל היה "על פי ה'"  והיכן
של הקדוש ברוך  -כביכול–הכל התנהל בתוך חיקו 

 הוא.
כשעלה הגר"ח שמולאביץ לארץ ישראל משנחאי 
הרחוקה, ההפלגה ארכה כארבעה שבועות, כל 
התעסק בנסיעה בהתרגשות לקראת ההגעה לארץ 
ישראל, אבל ר' חיים נשא בחיקו ספר 'שב 

חזר בשקידה כל זמן ההפלגה, שמעתתא', עליו 
שלושים ושתיים מערכות התחדשו לו בספינה. 
כשתקרבו לארץ עמד רבי חיים ליד מעקה הסיפון 
ולידו היו תלמידים רבים , ר' חיים היה שקוע 
בלימודו כשאחד הבחורים הביט סביבו ושאל 'היכן 

 אנחנו', ענה לו ר' חיים: "אנחנו בשמעתתא ג'".
על הסובב אותו ולהיות אדם הזוכה להתעלות מ

דבק בה' ובתורתו נחשב לבעל דרגה עילאית 
בעבודת הבורא, זהו אדם שכל מעייניו אינם אלא 
עשיית רצון ה' בכל רגע שנשמה באפו. חיי אדם כזה 
הם נטולי דאגה, חרדה או פחד, כי הוא יודע שבכל 
רגע הוא נתון בחיקו של הקדוש ברוך הוא, השאיפה 

 יות משאת נפשנו.לכזו דרגה צריכה לה

 ק"להגאון רבי יששכר שפילר זצו 

 ק"להגאון רבי יששכר שפילר זצו  מבט חדש על התנהלות העולם

 בחיקו של הבורא יתברך
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ויהי העם כמתאוננים רע באזני ה' וישמע ה' ויחר 
 יא.א.  –אפו ותבער בהם אש ותאכל בקצה המחנה" 

אני הייתי מתכוון לטובתכם  –אומר רש"י ויחר אפו 
שתכנסו לארץ מיד, מוסיף הרמב"ן שהיה להם 

חה ובטוב לבב מרוב הטובה ללכת אחרי הקב"ה שמ
הגדולה אשר תן להם והם היו כאנוסים ומוכרחים, 

 מתאוננים ומתרעמים על עניינם.
משמע מדברי הראשונים שהיה לעם ישראל ללכת 
אחרי הקב"ה בעינים עצומות ללא כל שאלות 
במיוחד לאחר שהוא השפיע שפע של טובה גדולה 

ה כל ומפני זה היה על עם ישראל שבאותו דור תביע
כך גדולה שבמקום להכיר טובה לבורא יתברך 
וללכת אחריו באש ובמים, הפנו לו עורף, התלוננו 
והתרעמו על מצבם והיה בזה בגידה בהקב"ה 

 ובהכרת חסדו.
ענין זה של הכרת הטוב שייך כל רגע בחיי האדם, 
שהרי כל קיום הבריאה עומד על חסד כמו שכתוב 

כל חיי האדם, בתהילים ]פט[ 'עולם חסד יבנה' ו
הנאותיו ובקשותיו מתמלאות אך ורק על יוצר 
הבריאה וכל מה שקורה עם האדם הכל לטובתו, וגם 
אם כרגע הדברים נראים רע, מכל הקב"ה מתכוון 
 לטובתו ובעתיד בעז"ה הוא יראה את הטוב שבדבר.

וכשיתבונן האדם בחייו יראה עד כמה ישלו להכיר 
'נשמת כל חי'  טובה להקב"ה וכמו שכתוב בתפילת

"אין אנחנו מספיקים להודות לך ה' אלוקינו על אחת 
מאלף אלפי אלפים ורבי רבבות פעמים הטובות 

 שעשית עם אבותינו ועמנו".
נוסיף לכך שעל כל אדם מישראל להכיר טובה 
לבורא יתברך על כך שבו בחר הקב"ה להיות חלק 
מן העם הנבחר, ואם בחיסרון בהכרת הטוב מתעורר 

אף ה' בעולם, הרי שבוודאי ע"י הכרת הטוב חרון 
להקב"ה ע"י הכרה אמיתית בחסדי הקב"ה, הרי 

 שבוודאי אפשר לזכות לכל הברכות. אמן.
 
 
 
 

היה יהודי יקר בירושלים, נפטר בסוף חודש תמוז 
ון. יהודי יקר ותלמיד חכם, ששמו ר' נחמיה האחר

בפטירתו, ואספר לכם סיפור  90בקר. הוא היה בגיל 
 נפלא שסיפרו לי הבנים שלו, הפלא ופלא.

שנה נולד לר' נחמיה בן ראשון, והכל היה  65לפני 
בסדר ב"ה. אבל אח"כ הרבעצ'ן שלו לא הרגישה 
טוב. ניגשו לבית החולים, ואמרו שחייבים לבצע 

וח דחוף מאוד, ממש פיקוח נפש. היה שם פרופ' נית
שקולניק שהיה נחשב באותו הזמן לפרופסור הכי 
גדול, וגם הוא אמר שהניתוח הזה הוא פיקוח נפש. 
אם חייבים לעשות ניתוח אז עושים, אבל הוא הודיע 

ח הזה, היא לא תוכל להביא לר' נחמיה שאחרי הניתו
 יחיד.אר בן  עוד ילדים לעולם, והבן הזה ייש

לכאורה אין כאן שאלה, הרי זה פיקוח נפש, שדוחה 
הכל. אבל בכל זאת מדובר בנושא בעל משמעות 
גדולה כל כך, הלך ר' נחמיה ושילם חמש לירות, 

עבודה של שלושה חודשים באותם זמנים, שלשל 
את הכסף לידי ד"ר שקולניק כתשלום מראש על 
הניתוח, ולפני שהיה צריך לחתום שהוא מאשר 

הניתוח החליט ר' נחמיה לנסוע להתייעץ לבצע את 
 עם החזון איש זצ"ל.

נסע ר' נחמיה לחזו"א. כמובן לא היו אז נסיעות 
בקלות, הדרך מירושלים לבני ברק ארכה כמה 
שעות. הוא הגיע לבני ברק והחזון איש עמד באותו 
זמן בנטילת ידיים לפני מנחה. הוא ניגש לחזו"א 

נפש, אמר לו אני  ואומר לו, יש לי שאלה של פיקוח
מגיע עכשיו מד"ר שקולניק, והוא אמר לי שחייבים 
לעשות ניתוח ממש פיקוח נפש, אבל הוא מודיע לי 
שהבן הזה יישאר בן יחיד. האם לעשות את הניתוח 

 או לא.
החזון איש הרים את הידיים ושאל, אז מה השאלה? 
למה הגעת? הרי זה פיקוח נפש, מה השאלה? אחר 

ר' נחמיה, התפללת כבר מנחה?  כך הוא שאל את
 הוא ענה שלא התפלל עדיין.

אמר לו החזון איש, תישאר כאן למנחה, תתפלל 
אתנו מנחה. היתה לו סיבה שהוא רצה שישאר 
למנחה, אולי לא היה מנין. בכל אופן הוא נשאר 
למנחה, ואחרי מנחה ניגש החזון איש לר' נחמיה 

ו ר' וביקש ממנו, תחזור שוב על השאלה. אמר ל
נחמיה, ד"ר שקולניק אומר שזה ניתוח של פיקוח 
נפש, אבל הוא מודיע שאני אשאר עם בן יחיד. מה 

 אמר לו החזון איש: אל תעשה את הניתוח!   עושים?
הקשה ר' נחמיה, אבל הרב אמר לפני מנחה שאין 

 כאן בכלל שאלה ושצריך לעשות את הניתוח?!
מנחה,  השיב לו החזון איש: "את זה אמרתי לך קודם

ואת זה אני אומר לך אחרי מנחה". שאל אותו, מה 
עם החמש לירות, לבקש אותם בחזרה? אמר לו 
החזון איש, אתה אל תבקש, אבל אם הוא יחזיר לך 

 תיקח.
ר' נחמיה מיהר לירושלים והודיע על ביטול הניתוח. 
הרופאים כעסו מאוד. לפני ניתוח כזה הוא נוסע 

יע לירושלים ואמר, מחוץ לעיר לבני ברק, הוא הג
 הרב לא מרשה, לא עושים ניתוח!

לקח אותו ד"ר שקולניק לסיור בכל המחלקות שמה, 
אני לא רוצה …" ואמר על החזון איש "הרב קרליץ

 להוציא מהפה שלי מה שהוא אמר.
יומיים אחרי כן היה איזה זיהום והתברר שהיה נס 

 88שלא עשו את ניתוח, והאשה הזאת חיה עד גיל 
 עוד תשעה ילדים. וילדה

את הסיפור הזה סיפרו לי הילדים ואמרו לי, אתה 
רואה אותנו, אנו נולדנו בזכות המנחה של החזון 

 איש.
רבותי, בחזון איש הזה צריכים להתעמק, לא פחות 
מהחזון איש בכל הסוגיות בש"ס. מה זה קודם 
מנחה, ומה זה לאחר מנחה. קצת על הלכות תפילה. 

לך להתפלל. יש אחד שהולך לדעת מה זה שאתה הו
להתפלל, כן, הוא הולך להתפלל כי צריך להתפלל. 
אבל יש כאלו שיודעים מה שהרבינו בחיי כותב ב'כד 
הקמח' ערך תפילה, מערכה שלימה, וגם בפרשת 
עקב, שהתפילה בכוחה לשנות הטבע, ולבטל הנגזר 
ולמנוע את הסכנה מבוא אליו. מי שניגש להתפלל 

ה, שיש לפני מנחה ואחרי מנחה, והוא יודע שזהו ז
 התפילה שלו נראית אחרת לגמרי.

 
 
 

 הגאון רבי חיים מינץ שליט"א 

 חשיבות הכרת הטוב

 הרב אלימלך בידרמן שליט"א 

 מנחה של החזון איש
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 מודיעין עילית ואחיסמך. אלעד, בני ברק, חדרה, פתח תקווה, רחובות, אשדוד,


